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היהודי ביקש 
ממני שאנסה 

לחקור ולגלות, 
מי הוא אותו 
תורם אלמוני 

ששולח להם כל 
יום המעטפה, 
ובה 20 שקלים

/// עמוד 14 /// עמוד 11 /// עמוד 8 /// עמוד 2

 זה המצב 
התמידי 

של מי שחי 
בדרום 

אפריקה, לא 
רק יהודים

מעיד אני נאמנה, 
כי המשגיח ידע 
בהחלט להתנהג 
עם תלמידיו ביד 

תקיפה 

היה החפץ חיים 
אומר למי שהגישו 
את האוכל, תתנו 

לו אוכל לפני! 
מרנא החפץ חיים 

היה אז כבן 90 
שנה, ויש שם בחור 

בן 18 והוא דרש 
שהבחור יקבל את 

האוכל לפניו. 

אבל לא היה תלמיד אחד שלא אהב 
אותו אהבת נפש. מדוע? כי הרגשנו 

תמיד שהתוכחה שלו נקיה, 'רֵיין'.

גליון 'בית היין' 
יוצא לחופשת בין 
הזמנים נשוב עם 
גליונות נוספים 

אי"ה בחודש 
אלול הבעל"ט



כשאבא 
שלי אכל 
בשולחנו של 
מרנא החפץ 
חיים זיע"א, 
היה החפץ 
חיים אומר 
למי שהגישו 
את האוכל, 
תתנו לו אוכל 
לפני! מרנא 
החפץ חיים 
היה אז כבן 
90 שנה, ויש 
שם בחור בן 
18 והוא דרש 
שהבחור 
יקבל את 
האוכל לפניו. 
למה? כי הוא 
צריך לחזור 
ללמוד. וכי 
החפץ חיים 
לא היה 
צריך לחזור 
ללימוד שלו? 
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שיחה מיוחדת 
של הגאון הגדול 
רבי שמעון גלאי 

שליט"א, על 
סייעתא דשמיא, 

ועוד. דברים 
שנאמרו במסגרת 
'סדר הכנה' לבני 
ישיבות העולים 
לישיבה גדולה.

תלמידים יקרים אני רוצה לומר לכם דבר חשוב. יושבים כאן 
ידוע. בישיבה קטנה הם  בחורים שהולכים לקראת עתיד לא 
ספגו את התורה הקדושה, התחזקו בתורה הקדושה, ועכשיו 

הם עומדים לפני דרך חדשה. 

למקום  לעיר,  נכנס  שכשאדם  אותנו  לימדו  הקדושים  חז"ל 
חדש, שהוא לא יודע איך הוא יסתדר שם בעיר החדשה, איך 
שהוא  לפני  תפילה  לומר  צריך  שלו,  המקום  את  ימצא  הוא 

נכנס לכרך. 

שלו  ואמא  לישיבה  להיכנס  צריך  כשהיה  זצ"ל,  מורי  אבי 
הביאה אותו לראדין, לא אמא שלו ולא הוא ידעו איפה הוא 
בורא  ומיוחד!  יחיד  אחד  לו?  עזר  ומי  ישן.  הוא  איפה  יאכל, 

עולם. 

הקב"ה שלח שהאמא שלו, סבתי ע"ה, כשהגיעה לראדין היא 
פגשה אשה, שראתה שהיא זרה וחדשה במקום ושאלה אותה, 
אני רואה שאת מחפשת משהו, מה את מחפשת? אמרה לה 
סבתא ע"ה, "הבאתי את הבן שלי, ואני לא יודעת איפה הוא 

יישן איפה הוא יאכל...". 

אומרת לה האשה הזאת, המקומית, מה זאת אומרת איפה הוא 
היתה?  זאת  ומי  דשמיא,  סייעתא  ממש  בבית.  אצלנו  יאכל? 
הרבנית של החפץ חיים. כך זכה אבי לסעוד על שולחנו של 
הסייעתא  בזכות  איך?  שנים.  במשך  זצ"ל  חיים  החפץ  מרנא 

דשמיא שליוותה אותם.  

נכנסים למקום  כולנו לפני דרך חדשה.  רבותי אנחנו עומדים 
חדש. אתם יודעים מה צריך העיקר? סייעתא דשמיא!

אבל איך זוכים לזה? אמרו לנו חז"ל, כשאדם נכנס לכרך הוא 
נותן הודאה לשעבר וצועק לעתיד לבוא. 

ה',  לך  מודים  אנו  לקב"ה.  להודות  צריכים  עכשיו  אנחנו  "גם 
ששמת חלקנו מיושבי בית המדרש, ולא שמת חלקנו מיושבי 
בלב  אחד  כאיש  כולנו  נודה  ראשון  דבר  זה  רבותי!!  קרנות. 
יודעים  אנחנו  המדרש!  בית  מיושבי  חלקנו  ששמת  אחד. 

בשביל מה אנחנו קמים בבוקר! 

שכבתי  שנה,  עשרים  שלפני  איתי  שהיה  מה  לכם  אומר  אני 
קשה.  בתאונה  שנפצעתי  אחרי  לשיקום  לווינשטיין  בבית 
מה עושה יהודי ששוכב כל היום במיטה? יש לו מה לעשות? 
לתורה  עולם  לבורא  קשור  הוא  להתפלל,  ללמוד,  יכול  הוא 

הקדושה. 

תשמעו טוב עם שתי האוזניים שלכם: פונה אלי אדם שנעבך 
נעבך לא יכול להודות שהקב"ה שם את חלקו מיושבי ביהמ"ד, 
לי  יש מה לעשות עם היום!  "אני מקנא ברב, לרב  לי:  ואומר 

אין...". 

כי מה ממלא את היום של מי שאינו מיושבי בית המדרש? כל 
מיני משחקים והבלים. אם אין לו את זה אין לו טעם בחיים 

חלקנו  ששמת  לשעבר.  הודאה  ניתן  עכשיו  אנחנו  כולנו  לכן 
קמים  אנחנו  מה  בשביל  יודעים  אנחנו  המדרש,  בית  מיושבי 

בבוקר. 

יחד עם זה אנחנו צריכים גם להחזיק ב"צועק לעתיד לבוא". 

אחד  כל  לא  חדש  למקום  באים  רבים,  בחורים  כאן  יושבים 
בדיוק נכנס למקום שהוא רצה. לא כל אחד. 
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אבל כל אחד ואחד מאתנו נכנס למקום שהקב"ה רצה שהוא 
ייכנס!!!

והקב"ה הרי רוצה שכל אחד מאתנו יגדל בתורה הקדושה! 

כל אחד מאיתנו!!! 

תדעו לכם תלמידים יקרים, אני מספר את זה לכולם. כשאבא 
זיע"א, היה החפץ חיים  אכל בשולחנו של מרנא החפץ חיים 
מחכה שהוא יבוא לאכול, והיה אומר למי שהגישו את האוכל, 

תתנו לו אוכל לפני! 

מי אומר את זה? החפץ חיים הקדוש! 

על מי הוא אומר את זה? לבחור צעיר בן 17 ו-18! 

תתנו לו לפני כי הוא צריך לחזור לישיבה ללמוד. אני עם זקן 
לבן היום, מרנא החפץ חיים היה אז כבן 90 שנה, ויש שם בחור 
בן 18 והוא דרש שהבחור יקבל את האוכל לפניו. למה? כי הוא 

צריך לחזור ללמוד. 

וכי החפץ חיים לא היה צריך לחזור ללימוד שלו? וכי זמנו של 
החפץ חיים לא היה יקר לו?

מאתנו  אחד  כל  שנדע  חושב  אני  רבותי,  היא  התשובה  אלא 
שיושב כאן: 

לעם  תורה  לתת  בא  שכשהקב"ה  במדרש  כתוב  תורה  במתן 
ישראל, אם אחד היה חסר, הקב"ה לא היה נותן את התורה. 
היו  שם  בחורים?   2,500 עכשיו  כאן?  יש  כמה  אחד!  אחד! 

את  נותן  היה  לא  הקב"ה  חסר,  היה  אחד  אם  ריבוא!  שישים 
תורה עד שהוא יבוא!

אני חושב שאת זה רצה החפץ חיים, שיידע כל אחד מאתנו, 
שעל כל אחד ואחד מאתנו יש לו חלק בתורה. לכל אחד ואחד 
מאתנו יש חלק בתורה. ולכן חשוב שהבחור האחד יחזור מהר 

לבית המדרש, כדי שלא יחסר שום בחור בסדר הלימוד.

שחז"ל  שתדעו,  רוצה  אני  משהו.  עוד  לכם  לומר  רוצה  אני 
אמרו שהתורה הקדושה נקנית ב-48 קניינים. 

הקניין הראשון זה שמיעת האוזן. 

הנה, אנו רואים כאן התאספו כאן בחורים רבים כל כך, בשביל 
מה? בשביל לשמוע, להתחזק. שמיעת האוזן.

דשמיא  בסייעתא  ערב  במשך  תשמעו  עוד  אתם  בעז"ה. 
דברים רבים שיעזרו לכם, אבל תשמעו טוב, שמיעת האוזן! 
לשמוע! דבר ראשון שבחור נכנס לישיבה הוא צריך לקחת על 

עצמו לשמוע ולקבל מה שאומרים לו! 

אומר ה'שערי תשובה', שמי ששומע ומקבל על עצמו לשמוע, 
כבר יצא מאפילה לאור גדול. 

יש  חדש,  למקום  נכנס  אחד  שכל  ברור  אתכם,  מברך  אני 
ניסיונות חדשים. אבל דעו לכם שניסיון זה לא עונש. לכל אחד 
יש ניסיונות. בשביל זה יש בורא עולם ששומע אותנו כל הזמן. 

ולבקש  התהילים  את  לפתוח  לו  מותר  קושי  שמרגיש  בחור 
מהקב"ה, אפשר לגשת למשגיח או למישהו אחר שיכול לעזור 

ולסייע, אבל דבר ראשון לומר פרק תהילים. 

והוא  מעלה,  מעלה  יעלה  מאתנו  אחד  שכל  רוצה  הקב"ה 
בוודאי יקבל את התפילות. 

יקרים, אתם  לנו רק לברך אתכם מכל הלב, תלמידים  נשאר 
זוכים לשבת באוהלה של תורה. 

מה טובו אוהלך יעקב משכנותיך ישראל". אני אגיד לכם הייתי 
לבחורים  תגיד  תורה,  תומך  יהודי  לי  אומר  מזמן,  לא  בחו"ל 

ולאברכים שלא אנחנו מחזיקים אותם. הם מחזיקים אותנו. 

אוי כמה שזה נכון! 

את  להחזיק  אחריות  להם  שיש  התורה  לומדי  שידעו  אבל 
העולם כולו. 

שבעז"ה  אתכם  מברכים  אנחנו  יקרים,  תלמידים  רבותי  אז 
תזכו להבין את התורה הקדושה, לשמוע ולקבל, ובעזר ה' כל 
אחד ואחד יכול לגדול גדול בישראל, "אין הדבר תלוי אלא בי". 

הקדושה,  בתורה  להתעלות  בעז"ה  שנזכה  יעזור  הקב"ה 
ובעז"ה אנחנו נגיד עכשיו פרק תהילים לבקש מהרבש"ע "אני 
רוצה להצליח להתעלות בתורה הקדושה, להבין את התורה 
בוודאי  בחורים,  הרבה  כ"כ  יחד  וכשמתכנסים  הקדושה", 
ונוכל בעז"ה להתעלות ולהתעלות  שהתפילה תתקבל לרצון 
ולעשות את רצון ה' יתברך בתורה ובתפילה ובמידות טובות... 

תשמעו טוב, 
שמיעת האוזן! 
לשמוע! דבר 
ראשון שבחור 
נכנס לישיבה 

הוא צריך לקחת 
על עצמו לשמוע 

ולקבל מה 
שאומרים לו! 
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הגאון רבי ראובן 
אלבז שליט"א  
על הדרך להאיר 
ולכוון את הזולת

"יש לך מזל", 
אמר. "ציפיתי 
שמישהו יצעק 

לעברי 'שאבעס', 
ואז אתפס אותו, 
ואשרף את זקנו 
בסיגריה שבידי. 

ברוך שעשה לי נס 
במקום הזה...
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אחד מן הדברים שעלינו לתקן כדי להביא לבנין בית המקדש, זו התוכחה. מוטל עלינו לדבר 
עם שכנים ועם חברים לעבודה, ולהביאם לשמוע דברי אלוקים חיים ולקים מצוות. 

ישנם הטוענים: 'ברור לי שפלוני לא ישמע לדברי, אם כן למה להוסיף למסכן עבירה נוספת 
חטא",  עליו  תשא  "לא  כלומר  מתוכחתו!'  מראש  להימנע  עדיף  תוכחות?  שומע  שאינו 

לדבריהם פרושו: לא לשים על החוטא משא של עוד חטא.

אבל האמת היא שכל אחד ואחד יכול לסתם את הפירצה הנוראה שנפרצה בעם ישראל – 
והכל יכול להיות מתוך אהבה וידידות!  לעולם אין לומר: מה איכפת לי ממעשיו של יהודי 

אחר, משום שאם יכולת להוכיחו ולא הוכחת – עוונו תלוי בצוארך!

זהו שאומר ה"אור החיים" הקדוש )דברים א, א( "אם יראה איש עובר פי ה' ויאמר מי אני 
ומי ביתי להוכיח אנשים גדולים, אלא צריך להוכיח לצד חיוב בערבות... שיצטרך להוכיח על 

עוון קטן וגדול, ולא ישתמש בענווה בענין זה".

יתמו חטאים - ולא חוטאים
כבר הזכרנו את המעשה המובא בגמרא )ברכות י ע"א(, על "הנהו בריוני" - בריונים רשעים, 

שהיו בשכונתו של רבי מאיר, והיו מצערים אותו מאד. התפלל עליהם רבי מאיר שימותו. 

אמרה לו ברוריה אשתו: הרי נאמר בתהלים )קד, לה( "יתמו חטאים מן הארץ", "חטאים" 
ולא "חוטאים"? וכן נכתב בסיפא של הפסוק: "ורשעים עוד אינם". עלינו להתפלל עליהם 

שיחזרו בתשובה, וממילא יהיה מצב של "ורשעים עוד אינם". 

נראה, שבבקשה זו של ברוריא טמון דבר נוסף. היא טענה לרבי מאיר: עלינו לדון אותם לכף 
זכות, היכן הם נולדו? באיזה בית ספר למדו? אלו ערכים הנחילו להם הוריהם בבית? ופעמים 

רבות גם מקום העבודה משפיע.

זו בלבד אלא המסר עובר  ולא  – הריהו עולה בדרגה,  זכות  יהודי דן את חברו לכף  כאשר 
ונכנס ללבו של הרשע, וזה גופא גורם לו להיטיב את דרכיו ולשוב בתשובה, בבחינת "ועוד 

מעט ואין רשע, והתבוננת על מקומו - ואיננו".

גרו באזור הישיבה קבוצה של צעירים מחללי שבת בפרהסיה. אחד  לפני כחמישים שנה 
מהם, רשע גדול במיוחד, נהג באפן קבוע לנסוע עם האופנוע שלו בשבת קודש ברחובות 

בהם מתגוררים יהודים חרדים, ולהתגרות בהם. 

שבת אחת צעדתי ברחוב, לבוש עם הטלית, ולפתע אני רואה אותו עוצר לידי עם האופנוע 
ומסתכל עלי.

הסתכלתי עליו ואמרתי: "שבת שלום".

"למה אתה לא צועק לעברי 'שאבעס'"? שאל.

"מהיכן עלי לדעת שאתה יודע שהיום הוא יום שבת?" השבתי.

"יש לך מזל", אמר. "ציפיתי שמישהו יצעק לעברי 'שאבעס', ואז אתפס אותו, ואשרף את 
זקנו בסיגריה שבידי. אם היית צועק – הייתי שורף את זקנך!".

נראה  נס במקום הזה... הוא היה מסגל לעשות זאת בלי שום בעיה. הוא  לי  ברוך שעשה 
מפחיד, ממש הר אדם.

"מה אתה חושב לך"? אמרתי לו, "שאתה מתענג עם האופנוע שלך? תאמין לי אם אתה 
רוצה להתענג באמת כדאי לך לשמע לעצתי".

"כל אחד והתענוג שלו", קטע את דברי. "אתה שומע?".

"ומנין לך שמה שאני מציע לך אינו תענוג גם בשבילך?" שאלתי אותו.

"בסדר", השיב. "מה אתה מציע לי?".

"יש שעור במוסיוף בשעה ארבע. תבוא! אני מבטיח לך שתהנה".

"מכיון שלא צעקת עלי 'שאבעס' – אני מבטיח לך שאבוא".
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התחלתי את השיעור בשעה ארבע. בלבי פנימה לא האמנתי שהוא יבוא. בשעה ארבע וחצי הוא 
הופיע... כלם הכירו אותו והשתוממו לראותו מגיע... קראתי לעברו: "בא, שב לידי". רציתי שלא 

יברח באמצע...

בסוף השיעור הוא נגש אלי ושאל: "רבי! איפה יש אפשרות לשמע עוד קצת?".

"כל יום יש לנו שיעור ברחוב הבעל שם טוב ארבע-עשרה, בבית הכנסת מדרש אליהו, ואתה מוזמן 
להשתתף. יש – לבית הכנסת שתי כניסות", הסברתי לו, "אחת מרחוב הבעל שם טוב ואחת מרחוב 

שמעון רוקח".

"שמעון רוקח?" התפלא. "אני גר שם ולא ידעתי שיש שם בית כנסת".

"לא נורא", אמרתי לו. "אם לא שמעת עד עכשיו – תשמע עכשיו. תבוא ותנסה. לכל היותר, אם לא 
ימצא חן בעיניך – תוכל ללכת. אינך מתחיב לכלום".

והוא בא! אנשים לא האמינו למראה עיניהם. אחרי שלשה שעורים כבר לא היה לו אופנוע.

האדם הזה היה לו קול – משהו מיוחד. היה יודע לסלסל בקולו בצורה מקצועית, מיחדת במינה. 

מה אומר ומה אדבר? היהודי הזה התהפך לגמרי וחזר בתשובה! כעבור כמה שנים זכה להיות חזן 
בבית הכנסת של אחד מגדולי ישראל. 

אשתו היתה גם היא חלונית, ופעם אחת, באמצע מסירת שעור, היא נכנסה וקראה לעברי, לפני כל 
הקהל: "ה' יברך אותך! עכשיו יש לי שבת, יש לי חיים, קודם לא היו לי חיים"... 

גם היא חזרה בתשובה, והם זכו לבנים יראי שמים בתכלית.

גם כשאין ישראל עושים רצונו של מקום – הם קרויים בנים. צריך להוקיר ולכבד כל אחד באשר הוא, 
ולדון אותו לכף זכות. בדרך הזאת ניתן לקרב יהודים רבים לדרך התורה והמצוות.

)מתוך הספר 'משכני אחריך'(
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כשלמדתי 
בישיבת רוז'ין 
לצעירים בבני 
ברק, כיהן שם 
הגאון הצדיק 

רבי מרדכי עמרם 
יעקובזון זצ"ל 
כמנהל רוחני. 

מעיד אני נאמנה, 
כי המשגיח ידע 
בהחלט להתנהג 
עם תלמידיו ביד 

תקיפה – אבל 
לא היה תלמיד 
אחד שלא אהב 

אותו אהבת נפש. 
מדוע? כי הרגשנו 
תמיד שהתוכחה 
שלו נקיה, 'ריֵין'.
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הארוכה  בתוכחתו  התורה  עוסקת  'דברים'  חומש  בתחילת 
של משה רבינו, אשר הוכיח את כלל ישראל בימיו האחרונים 

קודם שנפרד מהם. 
ראשית,  מאוד.  הרבה  ללמוד  יש  רבינו  משה  של  מתוכחתו 
על  השם,  בעבודת  והתעוררות  מוסר  הרבה  להפיק  ניתן 
- דור המדבר,  בני דור דעה  ידי ההעמקה בכשלונותיהם של 
ובגילוי השורש והמניע שהביא אותם לידי מכשול. התבוננות 
בנקודות התורפה והנסיונות שהתנסו בהן, יש בכוחה להועיל 
עצמה,  התוכחה  מדברי  הרבה  ללמוד  יש  שנית,  הרבה.  לנו 
התוכחה  תשפיע  וכיצד  ונכונה,  ראויה  בצורה  מוכיחים  כיצד 

ותועיל לטובה על מי שמוכיחים אותו.
היא,  התוכחה  מפרשת  ללמוד  שעלינו  מה  וראשון  ראש 
אחד  כל  לא  כראוי...  להוכיח  כדי  רבינו  משה  להיות  שצריך 
)טז,  ידועים דברי הגמרא במסכת ערכין  ראוי להיות מוכיח. 
ב(: "אמר רבי אלעזר בן עזריה, תמיהני אם יש בדור הזה מי 
עליו  מוכיח,  להיות  האדם  שיוכל  כדי  כי  להוכיח!".  שיודע 
להיות נקי בנקיות מופלגת מכל נגיע  ואינטרס פסול, 

וחף מכל חשבון צדדי.
הגאון הצדיק רבי דב יפה זצ"ל, משגיח ישיבת 'כפר 
חסידים', אודות הסבא מסלבודקה, סיפר אודות 
שכאשר  זצ"ל,  פינקל  צבי  נתן  רבי  הגאון  מרן 
עם  יחד  סלבודקה  העיר  ברחובות  פעם  הלך 
ראש  לימים  זצ"ל,  שר  אייזיק  רבי  הגאון  חתנו 
חמורה  פירצה  עיניהם  למול  נגלתה  הישיבה, 

בגדרי התורה וההלכה על ידי בני עולה. 
באופן טבעי התלהטה רוחו של רבי אייזיק, 
בחומרה  למחות  כדי  צעדיו  להחיש  והחל 
באותם פורצי גדר. אך ה'סבא' עצר בעדו. 
"קודם תבדוק את עצמך אם אין לך כאן איזה 
אדם  יכול  "לפעמים  והוסיף:  אישי",  חשבון 

למחות רק מתוך קנאה", ולא יסף... 
שנים רבות לאחר המקרה אמר רבי אייזיק 
מעשה  בשעת  כי  ליקחו,  לשומעי  שר 
ה'סבא',  דברי  תוכן  את  בדיוק  הבין  לא 
אבל לאחר כמה שנים, כאשר נכנס יותר 
לעומק בעבודת השם, בחן את מידותיו 
עד  להבין  החל  נפשו,  כוחות  את  והכיר 

מתוך  לפעול  מסוגל  אדם  ואמיתיים.  נכונים  הדברים  כמה 
כוונות ומניעים נסתרים שכלל אינו מודע להם והם שמנחים 

את דרכו... נורא נוראות!
אין זה פשוט כלל ועיקר להיות 'מוכיח'. הנקיות שנדרשת לכך 
היא כמעט למעלה מהשגת אנוש. גדולי ישראל ובעלי המוסר 
השקיעו כוחות רבים ועבודה מייגעת כדי להגיע לרמת נקיות 
יהיו  שאכן  כדי  להוכיח,  שמבקשים  נקודה  באותה  ושלימות 

מסוגלים לקיים זאת מתוך זַכּות הלב ומניעים טהורים. 
ישיבת  משגיח  זצ"ל,  שטרן  אהרן  משה  רבי  הצדיק  הגאון 
קמניץ, סיפר בענין זה סיפור נאה על הסבא מנובהרדוק, מרן 

הגאון רבי יוסף יוזל הורביץ זצ"ל:
קיימת  אם  לבדוק  ימיו  כל  עבד  מנובהרדוק  הסבא  כידוע, 
וחוקר תמיד אם אכן  בוחן  והיה  'נגיעה' בכל מעשה שעשה, 

מעשיו נעשים בתכלית השלימות והנקיות הנדרשת.   
היתה  שהישיבה  תקופה  פעם  היתה  נציין;  לכך  אחת  דוגמא 
התבקשו  הישיבה  מרבני  וכמה  מאוד,  דחוק  כלכלי  במצב 
גביר מסויים שגר במרחק רב מהישיבה, אך  ולהתרים  ללכת 
בחוץ היה קור גדול. חלקם טענו כי אין טעם כלל ללכת עד 
אליו, מאחר ונסיונות העבר מלמדים שבין כך אותו גביר אינו 

תורם מאומה לישיבות ולמוסדות תורה. 
אולם ה'סבא' התעקש שכן ילכו עד ביתו של הגביר, ורק שם, 
או  אליו  להיכנס  אם  הדיון  את  ינהלו  לביתו,  מחוץ  כשיעמדו 
לא. "ראו", הטעים הסבא את פשר התעקשותו, "כעת אנחנו 
משוחדים בגלל הקור ששורר בחוץ. אולם לאחר שנעשה את 

הדרך, נוכל לדון רק לגופו של ענין, בלי כל נגיעות והטיות"... 
סיפור זה הקדמתי לספר, אך כדי לסבר את האוזן מהי נקיות!

על כל פנים, רבי משה אהרן סיפר אודות ה'סבא' את המעשה 
הנפלא הבא: 

אמיד,  יהודי  של  בביתו  ה'סבא'  התאכסן  ממסעותיו,  באחד 
הכשרות  מצב  כיצד   - אצלו  התעניין  בביתו  שהותו  ובעת 
בעיירה? האם הכל מהודר בתכלית ההידור?. המארח הרהר 
משחיטתו  אוכל  הייתי  "לא  סוד:  כצופן  ל'סבא'  ואמר  לרגע, 
של  נטיה  בו  שיש  עליו  מרננים  כי  כאן.  המקומי  השוחט  של 

מינות". 
אינני  "אני  בחריפות,  ה'סבא'  הגיב  חושבים",  שאתם  "מה 
לעומת  אבל  כשרות.  חזקת  לשוחט  יש  כי  להאמין,  מחוייב 
של  משחיטתו  יותר  לאכול  יכולים  אינכם  ודאי  אתם  זאת, 
השוחט המדובר, כי שוית אנפשך חתיכא דאיסורא, ולדבריך 

לא ניתן לסמוך עליו". 
"לא! לא!", מיהר המארח לומר, "אני עצמי כן סומך עליו, אבל 
ספק",  רק  זה  זה...  להחמיר.  יקפיד  כן  שה'סבא'  רק חשבתי 
המשיך לגמגם, "אלו רק שמועות ובודאי צריך לדון כל אדם 

לכף זכות"...
"רואה אתה?" אמר לו ה'סבא' בנימת תוכחה. "כשזה לא נוגע 
אליך, הרי שהחמרת לאחרים ללא היסוס. אבל לעצמך, אתה 

לפתע יודע לומר שאסור להאמין לשמועות!"...
אם נדמה לנו כי יש חסרון אצל אחרים, עלינו לקשוט עצמנו 
תחילה, לבדוק היטב היטב שאין לנו שום נגיעות, וכי החיסרון 
לא מצוי אף אצלנו. כי כדי להוכיח מישהו צריך נקיות מופלגת. 

אסור להוכיח סתם כך! 
חיים  יוסף  רבי  הגאון  מרן  עם  שהיה  מעשה  הדבר,  מזכיר 
זוננפלד זצ"ל, רבה של ירושלים, שפעם אחת מצא נפוליאון 

הגאון רבי 
אליעזר טורק 

שליט"א - 
צריך להיות 
משה רבינו 
כדי להוכיח 

כראוי...
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קנאי  אחד  יהודי  שם  היה  לכיסו.  והכניסו  המוסלמי,  בשוק  זהב 
שנטפל אליו ואמר לו: "רב'ע! מה עם השבת אבידה?", השיב לו רבי 

יוסף חיים: "רובם נוכרים". 
"אכן", השיב הקנאי, "אך מה עם קידוש השם?". הרב לא השיבו. 

הקנאי המשיך ללכת אחרי הרב ולהציק, עד שבשלב מסויים הרב 
עצר ואמר לו: "אתה יודע מה, אני רואה שאתה כל כך רוצה לקדש 
את השם, אתן לך את המטבע בהלואה, תקדש עמה שם שמים 

ותשיבנה לאובד, ואחר כך תחזיר לי מטבע"...
מיד נשתתק הלה ונסתלק. קידוש השם רק על חשבון אחרים, לא 

על חשבונו...
על מה התענה הסבא מסלבודקה?

אספר סיפור נפלא שימחיש נקודה זו ביתר חדות: 
שמעתי מידידי הגאון רבי יעקב משה בולק שליט"א, ר"מ בישיבת 
מנדל  רבי  הגאון  מפי  שמע  רבות  שנים  לפני  כי  לצעירים,  קמניץ 
בימי  לו  עד  שהיה  מקרה  ירושלים,  גאוני  מגדולי  שליט"א,  אטיק 

צעירותו – בעת שלמד בישיבת מיר: 
ידידו של רבי מנדל באותן שנים, היה הגאון רבי משה יהושע לנדא 
זצ"ל, מגדולי תלמידי מרן ה'חזון איש' זצ"ל. רבי משה יהושע היה 
כך  אחר  כותיקין,  שחרית  ולהתפלל  קום  להשכים  יום  מידי  נוהג 

ללמוד כמה שעות בשקידה ולהגיע לישיבת מיר לסדר א'. 
אליעזר  רבי  הגאון  מרן  הישיבה,  וראש  מעט,  שאיחר  פעם  אירע 
עמד  יהושע  משה  רבי  להוכיחו.  אליו  ניגש  זצ"ל,  פינקל  יהודה 
בראש כפוף, שמע את התוכחה בכובד ראש, וקיבל על עצמו בלי 

נדר לבוא בזמן ולא לאחר יותר.
כשעזב רבי אליעזר יהודה את המקום, שמעו אותו אומר למלווהו: 
יהושע  משה  רבי  כמו  חשוב  כה  אברך  להוכיח  לי  יש  צער  "כמה 
לנדא! הרי מי כמוני יודע שהוא לא איחר לחינם – הוא הרי 
התעסק  כנראה  והיום  ותיקין,  להתפלל  ורגיל  מוקדם  קם 
שכל  אעשה,  מה  אך  איחר.  ולכן  חשובה  מצוה  באיזו 
הוא  ומחובתי  הישיבה,  של  לתפקודה  מפריע  איחור 

לדאוג לישיבה"...
בלי  נאמרה  לא  יהודה  אליעזר  רבי  של  תוכחתו 
הנתונים,  את  היטב  ידע  הוא  וחקירה.  מחשבה 
לחלוטין.  מושכלת  היתה  להוכיח  והחלטתו 
היא  נקיות,  של  כזה  ממקום  נאמרת  כשתוכחה 

מביאה תועלת.
מרדכי  רבי  הגאון  מהרב  פעם  שמעתי 
סמפולינסקי שליט"א, חתנו של הגאון הצדיק 
מיר,  ישיבת  משגיח  זצ"ל,  חדש  אהרן  רבי 
המשפחה  בני  ישבו  מסויימת  בהזדמנות  כי 
רבי  הצדיק  הגאון  הגדול  הסבא  עם  ושוחחו 
מאיר חדש זצ"ל, משגיח ישיבת חברון, אודות 
דרך חינוכו של רבו, מרן הסבא מסלבודקה 

זצ"ל. 
העובדה  את  הזכיר  הנוכחים  אחד 
המפורסמת שמספרים על הסבא, כי היה 
נוהג להתענות לזכות תלמידים שהתקשו 
בלימודם ועלייתם הרוחנית. אך רבי מאיר 
הגיב בהחלטיות: "הכרתי את הסבא היטב, 
תלמידיו.  על  להתענות  דרכו  היתה  ולא 
אולם כן אוכל לומר לכם על מה הוא כן התענה: 

הוא התענה על עצמו! על כך שלא הצליח למצוא דרך ומסילה ללב 
התלמיד!"...

פעם  כי  זצ"ל,  קוטלר  שניאור  רבי  הגאון  פעם  סיפר  לזה,  בדומה 
מצאו את אביו מרן הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל, כותב לעצמו פתק 
בעיצומו של חול המועד, את לשון הפסוק במשלי: "עיניך לנוכח 

יביטו ועפעפיך יישירו נגדך" )יד, כה(, ומכניסו לכיסו.  
אחד התלמידים הרהיב עוז ושאלו: "מהיכן מצא ראש הישיבה היתר 
אהרן:  רבי  השיבו  אבד?".  שאינו  דבר  מועד  של  בעיצומו  לכתוב 
המונים  אלי  באים  החג  ובימי  מאחר  האבד.  דבר  בגדר  זה  "אצלי 
וחסרונותיהם.  מגרעותיהם  את  לראות  אני  ועלול  פני,  את  לשחר 
לכן כתבתי לעצמי את הפסוק שיעמוד מול עיני למזכרת, ויעורר 
אותי להפנות את הדברים לעצמי. תמצא את המגרעות והחסרונות 

של עצמך ולא של זולתך"...
כשלמדתי בישיבת רוז'ין לצעירים בבני ברק, כיהן שם הגאון הצדיק 
רבי מרדכי עמרם יעקובזון זצ"ל כמנהל רוחני. שלוש שנים למדתי 

בישיבה זו וספגתי ממנו מלוא חופניים. 
מעיד אני נאמנה, כי המשגיח ידע בהחלט להתנהג עם תלמידיו ביד 

תקיפה – אבל לא היה תלמיד אחד שלא אהב אותו אהבת נפש. 
הוא ידע להוכיח קשות ואף להעניש, אבל כולם אהבו אותו. מדוע? 
כי הרגשנו תמיד שהתוכחה שלו נקיה, 'רֵיין'. הוא אף פעם לא תבע 
מאיתנו דברים שלא תבע מעצמו. כשהוא דיבר על התמדה, כולם 
ועד  בזה. הוא עצמו היה נמצא מתחילת הסדר  ידעו שהוא אוחז 
יונה  רבי  הצדיק  הרב  החברותא  עם  גדולה  בשקידה  ולומד  סופו, 
את  לסקור  סביבותיו  מסתכל  היה  פעם  מידי  כשרק  זצ"ל,  מנטל 
חניכיו. כך גם כאשר נשא דברים נלהבים על עבודת התפילה, כולנו 

היינו עדים שלא היה רק 'נאה דורש' אלא אף 'נאה מקיים'. 
כשאדם נוהג בנקיות כזו, דבריו מתיישבים על לב השומעים וקונים 
שביתה בלב. תוכחותיו חדרו בנו לעצמות ממש, ועד היום רישומן 

ניכר בנו.

)מתוך הספר 'אוצרותיהם אמלא'(

מעיד אני 
נאמנה, כי 

המשגיח ידע 
בהחלט להתנהג 
עם תלמידיו ביד 

תקיפה – אבל 
לא היה תלמיד 
אחד שלא אהב 

אותו אהבת 
נפש. 
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אנחנו כל הזמן 
עם עיניים 

פקוחות לכל 
כיוון. זה המצב 

התמידי של 
מי שחי בדרום 
אפריקה, לא 

רק יהודים. יש 
עוני והזנחה. 

אם אתה הולך 
ברחוב קצת 

פחות מצולם 
ומאובטח, אתה 

צריך לצפות 
לכך שישדדו 

אותך
11



הרב אלימלך גרטנר, מנהל כיום מרכז טיפול 
בנוער ובקהילה ביוהנסבורג שבדרום אפריקה. 

פעיל אחינו לשעבר, מספר על דרכי החינוך 
והפעילות לקירוב

אליעזר )לייזר( רוט

כבר שבע שנים הוא נמצא בדרום אפריקה, שבע שנים של פעילות בלתי פוסקת לפיתוח וביסוס חיי היהדות 
ביוהנסבורג. את דרכו בארץ הרחוקה החל כר"מ בישיבה המקומית לצעירים, ובהמשך פרש מהתפקיד לטובת 
הקמת מרכז גדול לטיפול בבעיות חינוכיות, לימודיות ותפקודיות ובמנעד רחב של לקויות, בכל הקשור לחינוך 

וחיי קהילה. 
יכול  בארץ היה הרב אלימלך גרטנר פעיל בארגון 'אחינו', מאז נסע לשליחות בדרום אפריקה הוא כמובן אינו 
להמשיך את עבודתו בארגון, אבל הכלים שקנה כאן, בעת שעבד מטעם אחינו, כך לדבריו, הקנו לו את היכולת 

והביטחון להקים ארגון גדול של חברה ונוער, שם בארץ ניכר. 
"האמת שהגעתי לכאן רק לשנה אחת", אומר הרב גרטנר, "להנהלת 'אחינו' הודעתי שאני יוצא לחל"ת למשך 
שנה, כדי לעשות שליחות של הרבצת תורה בקהילה החרדית ביוהנסבורג... אבל בפועל אני כבר נמצא כבר שבע 
שנים, ובכל שנה אני עושה שאלת חכם מחדש האם הגיע הזמן לחזור לארץ או שאני צריך להישאר כאן שנה 

אחת נוספת...".  
יהודים המתגוררים  כ-50 אלף  "ההערכות מדברות על  גדולה במיוחד:  אינה  הקהילה החרדית בדרום אפריקה 
בדרום אפריקה", הוא מסביר, "אבל מתוכם רק כ-5,000 מוגדרים כדתיים, ומספרם של החרדים קטן יותר באופן 

משמעותי. 
"עם זאת, יש כאן משהו ייחודי שאין בשום מקום אחר בעולם ברמה כזאת: הזהות היהודית מאוד מאוד חזקה גם 

בקרב מי שאינם מוגדרים כדתיים. 
"למעשה הקהילה היהודית בדרום אפריקה מורכבת מיוצאי ליטא שהשתקעו כאן עוד לפני השואה. אחרי השואה 
לא הרשו לפליטים יהודיים להגיע לכאן, השלטונות לא פתחו את הגבולות בפני יהודי אירופה, ולכן נשארה כאן 

אותה קהילה ותיקה שלא השתנתה הרבה. 
"הם לא בהכרח יודעים הרבה על היהדות, אבל הם כן יודעים בבירור ובצורה מאוד מאוד חזקה שהם יהודים. 
זה מאפיין מאוד מרכזי באישיות שלהם, בהגדרה העצמית שלהם. לפני בר מצווה שולחים את הילד ללמוד איך 
עולים לתורה ואיך מניחים תפילין, יש לימודי יהדות בסיסיים ומהותיים גם בבתי הספר הלא דתיים, וכמו כן יש 
כאן תחנת שידור של הקהילה היהודית הלא דתית, אבל יש בה גם תכנים דתיים ואני עצמי משדר שעה בשבוע 

תוכנית על יהדות ומסורת.
"בכלל, לרפורמים והקונסרבטיבים אין בכלל מקום כאן", הוא מסביר. "הם לא סובלים את הזיוף. יכול להיות יהודי 
שאינו שומר תורה ומצוות למרבה הצער, אבל הוא לא יבוא ויתאים את התורה אליו לצרכים שלו ולהשקפת העולם 

שלו. הוא מבין שיש תורה אחת לעם ישראל. אל תעשה הצגות ואל 'תייפה' את היהדות באופן שיתאים לך". 

כורח המציאות 
את פעילות המרכז שבראשותו, מסביר הרב גרטנר בכורח המציאות: "כשישראלים שומעים על מנעד הפעילות 
הרחב שלנו, הם מופתעים. מה הקשר בין בעיות של קשב וריכוז לטיפול בילדים או במשפחות שנקלעו לתסבוכת 

וצריכות עזרה של גורמי מקצוע כדי להשכין שלום בין בני המשפחה...? 
"בארץ, כשיש לך מיליוני יהודים ומתוכם מאות אלפי חרדים אפשר וגם צריך להקים ארגון נפרד לכל סוג של 
בעיה. יש ארגונים המטפלים בלקויות למידה ויש ארגונים המטפלים בבעיות התנהגות, יש מרכזי חוסן למי שחוו 

טראומות, ויש מאבחנים שפעילים ארגונים שלמים רק כדי לאבחן ילדים ובני נוער. 
נפש.  כולה סך הכל 5,000  והקהילה הדתית  נפשות  "אבל אצלנו הקהילה החרדית מונה בסך הכל כמה מאות 
המשמעות היא שצריך לרכז את כל הפעילות לארגון אחד בודד. לפני שהקמתי את הארגון לא היה פה בכלל 
מענה לבעיות הללו, ולא תמיד אפשר או רצוי ללכת לטפל בבעיות הללו אצל גויים שלא מבינים את התרבות וכו'. 
"כמובן שאצלנו במרכז אנחנו מפעילים הרבה מאוד אנשי מקצוע, לכל בעיה ולכל עניין יש את איש המקצוע 
המתאים, הם כמובן עובדים בלי קשר גם עם לקוחות אחרים במסגרות אחרות, אבל הם גם עובדים באופן שוטף 
אתנו, רובם יהודים וגם אנשי המקצוע הלא יהודים הם כאלו שעובדי אתנו בקביעות ומבינים יותר את התרבות 

והסגנון שלנו". 
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מכת הקורונה 
הרב גרטנר מציין כי רמת הביטחון האישי בדרום אפריקה אינה גבוהה במיוחד. "אנחנו כל הזמן עם שבע עיניים 
פקוחות לכל כיוון. זה המצב התמידי של מי שחי בדרום אפריקה, לא רק יהודים. יש עוני והזנחה, ולכן יש גם לא 
מעט פשיעה. אם אתה הולך ברחוב קצת פחות מצולם ומאובטח, אתה צריך לצפות לכך שישדדו אותך, ולא כי 
אולי זה יקרה, אלא כמעט בטוח שזה יקרה. אם רק תיתן להם הזדמנות לשדוד אותך או לגנוב ממך, הם לא יחשבו 

פעמיים. 
"בגלל זה אנשים כאן לא יושבים בגני שעשועים או במקומות כאלו שיכולים להגיע לכדי שוד או גניבה, וזאת ברכה 
גדולה לשמירה על הקהילה היהודית, כי כך נוצר מצב שכל הפעילות של שעות הפנאי מתבצעת בתוך הקהילה, 

בבתי הכנסת ובמרכזים הקהילתיים. 
"הילדים באים לחוגים בקהילה, יש הרבה שיעורי תורה, כל יהודי שומר מצוות יש לו שיעור וככל שיש לו יותר 
יכולת השיעורים הקבועים ארוכים יותר, בבוקר ובערב, כי מחוץ לבית הכנסת אין לנו מה לחפש, וזה גם שומר על 

הילדים שלא מסתובבים בחוץ ולא נחשפים לתרבות זרה. הם כל הזמן נמצאים בתוך הקהילה. 
"זאת הסיבה שהקורונה הנחיתה עלינו מכה כואבת מאוד, ואנחנו עדיין לא התאוששנו ממנה. בימים אלו יש גל 
תחלואה ענק בדרום אפריקה, חלק מבתי הכנסת סגורים, חלק מהקהילות פשוט מושבתות כמעט ברצף מאז 
תחילת משבר הקורונה, למעלה משנה של ניתוק מוחלט בין בני הקהילה, וכשאי אפשר לצאת למקומות אחרים, 
אנשים פשוט משתגעים בבית. אנחנו מאוד משתדלים לשמור על קשר עם כולם, אבל זה לא פשוט וזה בהחלט 

אתגר מורכב מאוד לקהילה החרדית והדתית בדרום אפריקה". 

פחד מהשמנה
הקהילתיות החזקה מייצרת גם לא מעט אתגרים: "במקום רגיל, ילד שלא מסתדר בבית הספר, מעבירים אותו 
לבית ספר אחר. פה אין הרבה אופציות, ולכן צריך לפתור כל בעיה בכלים מקצועיים כדי לאפשר לילדים והמשיך 

ולצמוח, וב"ה אנחנו זוכים לסייעתא דשמיא גדולה מאוד בארגון שלנו". 
אנשי  בזכות  בקלות,  פתרון  להם  ושנמצא  בארגונו  שטופלו  למקרים  דוגמאות  מספר  לנו  מספר  גרטנר  הרב 

המקצוע המועסקים במקום ותורמים את כל כולם למען ילדי הקהילה. 
"הגיע אלינו בחור שחווה ירידה מאוד משמעותית בלימודים", מספר הרב גרטנר, "הבחור היה תלמיד מצוין כל 

השנים, לא היו אתו בעיות ובכלל, ופתאום הוא הלך והתדרדר בקצב מהיר וברמה מעוררת דאגה. 
"שבו איתו אנשי מקצוע, בדקו מה גרם לשינוי הגדול וגילו דבר מפתיע: הבחור החל לפתח פתאום חרדה של 

ממש שהוא עומד להיות שמן. 
פחדים  לפתח  התחיל  הוא  כך  בעקבות  במשקל.  משמעותית  זינק  שהוא  וחשב  משקל  על  עלה  הוא  "כנראה 
וחששות מפני השמנה, ובהתאם לכך הוא גם מנע מעצמו אוכל. הרעב יחד עם הדאגה הגדולה פשוט הסיחו את 

דעתו והוא לא היה מסוגל להתרכז בלימודים. 
"פתרנו את הבעיה בקלות. הוא קיבל טיפול נקודתי, הוא הבין והפנים שהוא לא עומד להיות שמן. ברגע שהחרדה 

נעלמה, הגיע גם האוכל ועם האוכל בא התיאבון ללימודים... 
"מקרה נוסף בסגנון זה היה עם ילד שסבל מקשיי התנהגות משמעותיים. הוא היה מפריע בתלמוד תורה באופן 
ונוצר מצב שהילד פשוט הפך למטרד והסתכסך עם כל צוות ההוראה, עד  יכלו לשתוק עוד,  שהמלמדים לא 
שכבר החלו לדבר עם ההורים שלו על כך שצריך לשלוח אותו למסגרת טיפולית בארץ או באירופה וכדו', מקום 

שבו יש מסגרות לילדים מיוחדים בקהילות היהודיות. 
"רגע לפני שהעבירו אותו לחו"ל, הביאו אותו אלינו. ישבתי עם הילד, וראיתי שמדובר בילד חכם ומבין עניין. הוא 

גם לא נראה מופרע או תזזיתי, זה היה מאוד מוזר ולא התאים לתיאורים ששמעתי עליו קודם לכן. 
"התחלתי לעבור עם הילד על סדר היום שלו, מתי הוא קם, איך הוא מתלבש, מה הוא עושה לפני שהוא יוצא 

ללימודים, באיזה שעה הוא אוכל ומתי הוא מתחיל לעשות מעשי קונדס שמקימים עליו את המורים... 
"ככה הוא סיפר לי את קורותיו בשבוע האחרון בפרוטרוט, ושמתי לב שבכל הפעמים, העימות בינו ובין המלמד 

שלו פרץ בזמן שהעתיקו מהלוח או שהיו צריכים לקרוא מהלוח הכיתה.
אבל  בעיה,  בלי  אותם  ועבר  בעבר  ראיה  בדיקות  עבר  הוא  בראיה.  בעיה  לא  זאת  אם  לבדוק  החלטתי  "מיד 

כשחשדתי שיש בעיה בכל זאת, ביקשתי בדיקה יותר רציני ואכן התברר שהוא סובל מבעיה במיקוד ראיה. 
"קנו לילד משקפיים מתאימות, כנדרש במקרים של בעיות במיקוד ראיה, ומאותו יום הוא התחיל לפרוח בלימודים 

וכל הבעיות נעלמו כלא היו....
"אני למדתי מזה מוסר השכל חשוב לחיים", אומר הרב גרטנר, "תמיד כשאתה מתמודד עם בעיה, כדאי לבדוק 
מה מסתתר מתחת. בדרך כלל יש משהו שנמצא מתחת, משהו שגרם לבעיה מלכתחילה. אם נפתור את הגורם, 

הבעיה כבר תיפתר מאליה בעז"ה". 
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"מדי יום 
מגיעה מעטפה 
לבית הכנסת 

באירופה, 
ובתוכה שטר 
של 20 ש"ח. 

המעטפה 
נשלחת בכל 
פעם מארץ 
ישראל, ויש 

עליה בול 
ששוויו יותר 

משליש 
מהסכום 

שנמצא בתוך 
המעטפה. 

היהודי ביקש 
ממני שאנסה 

לחקור ולגלות, 
מי הוא אותו 
תורם אלמוני 

ששולח 
להם כל יום 

המעטפה, ובה 
20 שקלים
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אליעזר )לייזר( רוט 

כבר שנים לא מעטות מקושר הרה"ג ר' 
אברהם פוקס בקשר בל ינתק עם ארגון 
הפך  הוא  האחרונות  בשנים  רק  'דרשו'. 
ההרצאות,  בזכות  בציבור,  מוכר  להיות 
מקליט  שהוא  והסיפורים  השיעורים 
השונות  הפרסום  בפלטפורמות  וכותב 
של 'דרשו', אבל עוד קודם לכן הוא היה 
הרבים,  לזיכוי  הקודש  במלאכת  עסוק 

במגוון דרכים וצורות. 
מתקבל  הרבים  לזיכוי  שקשור  מה  "כל 
בברכה", הוא אומר, "זה האלף בית של 
כבר  למדתי  זה  ואת  ב'דרשו',  עובד  כל 

מהרגע הראשון שנכנסתי לארגון...". 
בין היתר מוסר הרב פוקס שיעורים ב'דף 
ייחודיים,  היומי בהלכה' במגוון מקומות 
הוא  כן  כמו  סוהר,  בתי  בכמה  ואפילו 
'הדקה  את  המצלמה  מול  אל  מקליט 
הוא  במסגרתה  'דרשו',  של  המתוקה' 
מספר מדי יום סיפור קצר בעניין הנוגע 
ל'דף היומי' של אותו יום, או ווארט יפה 

וחידוד נחמד הקשור לאותו הדף. 
את  בקביעות  פוקס  הרב  מקליט  בנוסף 
עם  המצולמת  שבת'  'לקראת  תוכנית 
הרב שלום יכנס שליט"א תוכנית בעלת 
ר'  כ'שלום  שמזוהה  רבה  פופולריות 
אברהם שלום ר' שלום' על שם הפתיח 

בקו  מקליט  הוא  יום  מדי  התוכנית.  של 
השיעורים של 'דרשו' את עיקר התכנים 
כמו"כ  'הפותח',  היומי  הניוזלטר  של 
הנודע  המחנך  אביו  עם  תוכניות  מגוון 
בעניני  שליט"א  פוקס  צבי  ר'  הגה"ח 
דרשו  של  השונות  בפלטפורמות  חינוך 

ועוד. 
"בל"ג בעומר האחרון נסעתי כמו כל עם 
הסמוכה  בשבת  הארץ.  לצפון  ישראל 
בבית  להסתופף  זכיתי  בעומר  לל"ג 
מלעלוב  אדמו"ר  מרן  כ"ק  של   מדרשו 
הלעלובאי  המדרש  בבית  שליט"א, 

שבעיה"ק צפת. 
אחרי  המדרש,  בבית  שם  "ישבתי 
שאינו  יהודי  רואה  אני  והנה  התפילה, 
מחסידי לעלוב, מעלעל בעלון 'לקראת 
שבת', אותו עלון שבו אני כותב לא פעם 
הכוללים  השבוע,  פרשת  על  מאמרים 
יהודים  סיפורים מגדולי ישראל ומסתם 
נפש  וכוחות  גדלות  שמגלים  'פשוטים' 

ברגע של מבחן. 
דפי  בין  קצת  מעלעל  הזה  "היהודי 
שאני  במאמר  בדיוק  עוצר  ו...  הגיליון 
ורואה  בעיני,  אחריו  עוקב  אני  כתבתי. 
עולם  ושוכח  בקריאה  שוקע  שהוא 

ומלואו. 
להתאפק.  הצלחתי  לא  מה,  זמן  "אחרי 

"נו, מה אתה אומר? עלון יפה, אה?". 

"בוודאי.  בהתלהבות:  לי  משיב  "הוא 
וקורא  העלון  את  משיג  שבוע  כל  אני 
הנה  מיוחד!   משהו  סוף.  ועד  מתחילה 
איזה  תראה  פוקס,  אברהם  הרב  למשל 
אחד  מקוריים  סיפורים  כותב,  הוא  יופי 

אחד...". 
"כנראה לא הצלחתי להסתיר את החיוך 
שבע הרצון שהתפשט על פני, כי היהודי 
ומיד  בחשדנות  פתאום  עלי  הסתכל 
הרב  אתה  נכון?  אתה!  זה  "רגע...  קפץ: 

פוקס???". 

משהו  לדעת  במיוחד  סקרן  ,אני  רגע 
אודות סיפור אחר שכתבת בעלון... 

במכולת  מוכר  על  סיפור  זה  "היה 
בטבריה, לשם נקלעתי באחד ממסעותי 
עבודתי  במסגרת  הרבים  זיכוי  למען 
שהוא  לי  סיפר  מוכר  אותו  ב'דרשו'. 
היה להוט אחרי הכסף, עד שפעם אחת 
נכנס זקן אלמוני למכולת שלו, שילם לו 
ואמר  בצד  ישב  שקלים,  אלף  שלושים 
תהילים וכל קונה שהגיע לעשות חשבון, 
אחד  שקל  לשלם  בלי  מהמכולת  יצא 
הקניות  שהגיעו  עד  האוכל,  על  בודד 

לסך של שלושים אלף שקלים. 
"המוכר אמר אז שהוא לא יודע מי הוא 
הוא  למה  מושג  לו  ואין  זקן,  יהודי  אותו 
יכול  כן  הוא  חילק ככה את הכסף, אבל 

הרה"ג ר' אברהם 
פוקס, עורך ומגיש 
מדי יום את 'הדקה 
המתוקה' על הדף 
היומי ומזכה את 

הרבים במגוון 
שיעורים והרצאות 

שהוא מוסר במסגרת 
עבודתו ב'דרשו', עוצר 

לרגע, ובאופן נדיר 
מספר על עצמו 
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להעיד על עצמו שאותו יום שישי שינה 
לו את החיים, ומאז הוא מתייחס לכסף 
לאבד  מוכן  ואינו  הראויה,  בפרופורציה 
את  שלו,  הזה  והעולם  הבא  העולם  את 
כל בריאותו וחיי המשפחה שלו רק כדי 

להרוויח כמה שקלים נוספים... 
הכנסת  בבית  היהודי  אותי  "שואל 
את  שפרסמת  אחרי  "אולי  הצפתי, 
לך  והתברר  התעלומה  נפתרה  הסיפור 

מי הוא אותו יהודי?". 
בחיוב,  לו  להשיב  יכולתי  "לשמחתי 
אותו  את  שפרסמתי  אחרי  מיד  כי 
סיפור, פנה אלי יהודי ירושלמי ואמר לי 
שמדובר בלא אחר מאשר הצדיק הנודע 
רבי אשר פריינד זצ"ל. לדבריו, רבי אשר 
לשבת  מזון  בירושלים  לחלק  היה  נוהג 
בעשרות אלפי שקלים מדי שבוע, אבל 
באותו השבוע היה זה ל"ג בעומר הסמוך 
לשבת, ומאחר והיה במירון בל"ג בעומר, 
הוא נקלע לטבריה ביום שישי, וידע שלא 
יהיה בשבת בירושלים. בשל כך החליט 
לאנשים  מזון  לחלק  זצ"ל,  אשר  רבי 
בטבריה, והדרך שבה בחר לעשות זאת 
לבעל  מראש  תשלום  באמצעות  היתה 
שלו  הלקוחות  את  שיפטור  המכולת 

מתשלום על הקנייה". 

עם  אנשים  אלי  מגיעים  פעם  **"לא 
לא  הם  סיפור.  חצי  גמור,  לא  סיפור 
שאני  ומקווים  השני  החצי  את  יודעים 

אפרסם אותו ואולי כך יתבררו הפרטים 
לסיפור  שקרה  מה  בערך  זה  הנוספים. 
אשר  רבי  והצדיק  המכולת  בעל  עם 

פריינד, לא תמיד זה קורה. 
"לא מזמן פנה אלי חבר המתגורר באחת 
בקביעות  ומתפלל  אירופה,  ממדינות 
בבית הכנסת הקרוב לביתו. הוא מספר 
שמתחוללת  ממש,  של  תעלומה  על 

במקום בשלוש השנים האחרונות. 
לבית הכנסת,  יום מגיעה מעטפה  "מדי 
שקלים  עשרים  של  שטר  ובתוכה 
בכל  נשלחת  המעטפה  ישראלים. 
בול  עליה  ויש  ישראל,  מארץ  פעם 
 – אגורות  ו-60  שקלים  שבעה  ששוויו 
בתוך  שנמצא  מהסכום  משליש  יותר 

המעטפה. 
לחקור  שאנסה  ממני  ביקש  "היהודי 
מעטפה,  אותה  מגיעה  מהיכן  ולגלות 
מי הוא אותו תורם אלמוני ששולח להם 
כל יום, אבל כל יום בלי להחסיר אף יום, 
בעיקר  הם  שקלים.   20 ובה  מעטפה, 
לא  הזה  האיש  למה  לדעת  סקרנים 
שולח את הכסף במרוכז כדי לחסוך את 

העלויות של הבולים. 
לבדוק  וניסיתי  ישראל'  ל'דואר  "פניתי 
המקום  אחר  להתחקות  דרך  יש  אם 
הם  אבל  המעטפות,  מגיעות  ממנו 
והם  כזאת,  אפשרות  שאין  לי  הבהירו 
רק יכולים לומר לפי החותמת שמופיעה 
מרכז  דרך  עוברת  שהיא  המעטפה,  על 

המיון בעיר מודיעין, אבל מדובר במרכז 
מיון שבו ממיינים דואר של מאות אלפי 

ישראלים ואולי אפילו מיליונים... 
את  לפתור  הצלחתי  לא  היום  "עד 
עם  והמעטפות  הזאת,  התעלומה 
עשרים השקלים ממשיכות לזרום בקצב 
של  שטר  ובה  מעטפה  יום  כל  קבוע, 

עשרים שקלים! 
"אז אני לא יודע ולא יכול לומר מי שולח 
התורם  אולי  אבל  הללו,  המעטפות  את 
מה  ויספר  הדברים,  את  יקרא  האלמוני 
עומד מאחורי זה. אבל אני יכול לומר לך 
מלאכה  זאת  סיפורים  לספר  אחד,  דבר 
מאתגרת ומרתקת כאחד, וכשמצליחים 
 – הרבים  זיכוי  של  באופן  אותה  לעשות 

אין דבר יותר מושלם מזה!
לי  שסיפר  יהודי  אותי  פגש  מזמן  "לא 
פותחים  היומי',  'הדף  בשיעור  שאצלם 
של  המתוקה'  'הדקה  עם  השיעור  את 
שיעור  המגיד  של  יוזמה  מן  יום,  אותו 
שרוצה לגרום למשתתפים להגיע בזמן 
יאחרו בדקה, הם  יודעים שאם הם  והם 
מסתבר  המתוקה'.  'הדקה  את  יפסידו 
עם  פעולה  משתפים  והם  מצליח,  שזה 
גם  אבל  לי,  מחמיא  מאוד  כמון  זה  זה, 
לחץ  בהחלט  וזה  מאוד,  אותי  מחייב 
לא קטן למצוא לכל דף את הקטע הכי 
מתוק שיכול להיות, כדי שלאנשים יהיה 
הדף  את  ללמוד  וירצו  עוד,  של  טעם 

היומי". 

"זאת רק דוגמה אחת 
מיני רבות, לחייו 

המעניינים של אדם 
שמספר סיפורים", 

אומר הרב פוקס. "היות 
שאני עוסק בנושא 

ותמיד אני חייב למצוא 
ולאתר את הסיפור 

הבא לשיעור הקרוב או 
להרצאה הבאה, הפכתי 
להיות 'צייד סיפורים', 

ובסייעתא דשמיא אנשים 
גם באים ומספרים לי 

סיפורים מיוזמתם. 
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כשהייתי נער 
צעיר בישיבת 

חברון עשו חנוכת 
הבית לאגף 

חדש בפנימייה. 
במושגים של 

היום זה חורבה, 
אבל במושגים של 

אז זה היה בעל 
חשיבות רבה... 

הגר"י סרנא דיבר 
אז ואמר "אנחנו 
היום חונכים את 
בית המדרש של 
דרך ארץ קדמה 
לתורה". כי גם 
הפנימיה וחדר 
האוכל זה בית 

מדרש!
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 ראש הישיבה הגאון
הגדול רבי דוד כהן 

שליט"א
כשהייתי נער צעיר בישיבת חברון עשו חנוכת הבית לאגף חדש 
אז  של  במושגים  אבל  חורבה,  זה  היום  של  במושגים  בפנימייה. 
"אנחנו  ואמר  אז  דיבר  סרנא  הגר"י  רבה...  חשיבות  בעל  היה  זה 
היום חונכים את בית המדרש של דרך ארץ קדמה לתורה". כי גם 
ארץ  דרך  של  מדרש  בית  מדרש!  בית  זה  האוכל  וחדר  הפנימיה 

קדמה לתורה. 

גמילות חסדים זה גם חלק מהבניין של התורה. אבל מה זה גמילות 
חסדים? אין הכוונה לפתוח גמ"ח של תרופות או מכשירי כתיבה. 
אבל  חשיבות,  להם  שיש  ובוודאי  כאלו  בגמ"חים  מזלזל  לא  אני 
עיקר הגמילות חסדים, כך קיבלנו מהסבא מסלבודקא, זה ה'נהגו 
כבוד' הארת פנים לחבר וכדו'. זאת גמילות החסדים האמיתית של 
בן ישיבה, התורה בונה לאדם את היסודות של תורה של עבודה 
בתפילה, ושל גמילות חסדים לחזק את כח הנתינה וההטבה עם 

הזולת על ידי הארת פנים.

יש איזו רוח, ב"ה לא אצל כולם, אבל יש חושבים ש'אנחנו יכולים 
היא  הזאת,  הרוח  הסוגיא!  על  לעבוד  לבד  יכולים  אנחנו  לבד'. 
את  התורה,  קבלת  של  המושגים  כל  את  לקעקע  שעלולה  רוח 
לקבל  זה  תורה,  לקבלת  הדרך  כי  המדרש.  בית  של  המושגים 

מרבותיו ולקבל מהם את דרכי הלימוד ודרכי ההבנה. 

בהיכלי  שנה  משישים  למעלה  ב"ה  אני  לומר מהניסיון,  יכול  אני 
לבוא  יכול  אני  בחורים...  אלפי  השנים  במשך  וראיתי  הישיבות 
רק  ולא  כוחותיו  את  שהשקיע  מי  שכל  גדולה  בוודאות  ולהגיד 
מעצמו אלא קיבל מרבותיו שמע את השיעורים כמו שצריך, זכה 

התלמיד ולאחר מכן היה לרב המלמד תורה לאחרים. 

ולחשוב  חידושים,  לחדש  הבחורים  את  מעודדים  מאוד  אנחנו 
לא  אחרת,  ולהבין  אחרת  לחשוב  גם  מותר  עצמם.  בכוחות 
ההבנה  דרכי  את  ולומד  'תלמיד'  שהוא  מי  אבל  התכוונתי.  לזה 
מרבותיו, הוא יכול להתפתח לבד ולחשוב לבד על פי הדרך שלו. 

אבל קודם כל שיהיה 'תלמיד'! 

ההבנה  של  החלק  את  להעניק  תוכל  'תלמיד',  שתהיה  אחרי 
והשטייגן שלך, לדורות הבאים. 

התכונה הטבעית של בחור היא שהוא מעדיף ללכת לישון מאוחר, 
בחורים לא אוהבים ללכת לישון בזמן, "בתוך עמי אנוכי יושבת". 

אבל דעו לכם, רבותי שזה חלק יסודי בשטייגן של כל בחור, יש 
סדר יום בונה, וזה כולל בתוכו לא רק את סדר היום אלא גם את 
יכול לשבת  סדר הלילה, לישון בזמן ולקום בזמן. מי שישן בזמן 
אחר כך וללמוד ב'סדר' עם כל ה'פרישקייט'. זה דבר שאני יכול 
לומר לא רק בתורת השקפה, אלא מתוך ניסיון של הרבה הרבה 

שנים. 

זכיתי ב"ה להיות הרבה במחיצתו של מרן ראש הישיבה הגרמ"י  

ליפקוביץ זצ"ל. הרבה שמעתי ממנו בנושא הזה, הוא היה למעשה 
ראש ישיבה לצעירים, אבל הוא ליווה את הצעירים גם בכניסתם 
לישיבות גדולות, והיתה לו משנה סדורה בעניין. הוא היה ה'מרא 

דשמעתתא' בנושא הזה, והדריך בחורים רבים. 

מרגלא בפומיה שהיסוד הראשון להצלחה ושטייגן של בחור, זה 
החברה. 

ההשפעה של החברה היא כחרב פיפיות, מצד אחד זה נותן ומחזק 
על  מדבר  לא  אני  בחור.  להוריד  גם  יכולה  חברה  שני  מצד  אבל 
חברה שמביאה אדם למקומות אסורים או לדברים אסורים, אלא 
גם החברה היותר קלה, חברה מזלזלת, או חברה שמשדרת זלזול 
בשיעורים או זלזול בסדרי הישיבה. בדרך כלל אלו שיותר 'קלים', 
מחוברים יותר לחיי הלילה לשיחות עם חברים בשעות מאוחרות 

במקום ללכת לישון בזמן. 

ההשפעה של החברה זה היסוד הראשון של הצלחה בלימוד. צריך 
לחבור לא רק לבעלי כישרונות ולמדנים, אלא לטחורים שלוקחים 

את חיי הישיבה עם כל ה'ערנסקייט' )רצינות(.  

אני רוצה להגיד נקודה אחת שהיא מחזקת מאוד, אבל גם מחייבת 
מאוד. 

במשנה כתוב כל המקיים את התורה מעוני סופו לקיימה מעושר, 
וכל המבטל את התורה מעושר סופו לבטלה מעוני. 

פשוטם של דברים, מה זה עניות ומה זה עשירות? ממון. מי שיש 
לו כסף הוא עשיר ומי שאין לו הוא עני. 

אבל בחובת הלבבות מסביר שעניות ועשירות זה כל אחד ואחד 
הבנה,  כושר  ריכוז,  כישרונות,  יש  לו.  נתן  שהקב"ה  הכוחות  עם 
יכולת להעמיק, לכל אחד יש את הכישרונות שלו, מי פחות ומי 

יותר. 

ללמוד,  הגדולים  הכוחות  את  לו  שאין  מרגיש  בחור  לפעמים 
יותר  שהאחרים  לו  נדמה  בחורים  של  חבורה  עם  נמצא  כשהוא 
מוכשרים כביכול, שהם יותר למדנים ממנו כביכול. לא תמיד זה 

נכון, אבל ככה הוא מרגיש. 

אם  מעוני,  התורה  את  מקיים  אתה  אם  הלבבות',  ה'חובת  אומר 
לקיימה  סופך  שלך,  והכישורים  שלך  היכולת  לפי  מתאמץ  אתה 
מעושר, הקב"ה ייתן לך כוחות חדשים, מעבר למה שקיבלת עד 
כה. אתה תהפוך להיות מוכשר ומוצלח עם יכולת ריכוז ועם הבנה 

ועמקות וכו'. 

שהוא  בחור  מעושר,  התורה  את  המבטל  וחלילה,  חלילה  אבל 
לוקח את העסק ברצינות, הוא  ולמדן, אבל אם הוא לא  מוכשר 
את  לאבד  צפוי  הוא  מעוני.  לבטלה  סופו  ושם,  פה  סברא  זורק 

הכוחות שלו, אם הוא לא משתמש בכוחות, הם לא יישארו. 

ראיתי כל השנים שלי בישיבה, מי שהשקיע והתאמץ הגיע רחוק. 
תאמינו בכוחות שלכם, תנצלו אותם תוציאו מן הכח אל הפועל, 
יותר  שתשקיעו  ככל  אבל  'עוני',  של  מצב  כרגע  לכם  יש  אולי 

תגיעו למצב של 'עושר' יותר גדול ויותר מרומם. 

)מתוך דברים שנאמרו ב'סדר הכנה' של ארגון 'דרשו', לעולים 
לישיבות גדולות(
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כשאני למדתי 
בשיעור 
א', זכיתי 

ללמוד אצל 
מרן הגרב"ד 

פוברסקי 
שליט"א. היתה 

לי מחברת 
שרשמתי בצד 
אחד את מה 
שאני הבנתי 

לפני השיעור, 
ובצד שני את 
מה שהגרב"ד 
אמר בשיעור, 
איך הוא הבין 

ראש הישיבה הגאון רבי 
בונים שרייבר שליט"א 

בישיבה יש בית מדרש, פנימייה ויש חדר אוכל. בית מדרש כדי ללמוד, אבל למה צריך את 
חדר האוכל בישיבה? למה צריך פנימיה? כדי לאכול ולישון? אולי... 

אבל זאת לא הסיבה העיקרית. 

הסיבה העיקרית לכך שבישיבה יש פנימייה וחדר אוכל, זה כי בחור ישיבה הוא לא כמו אותו 
'בעל הבית', שמתפלל בבית הכנסת שלוש פעמים ביום וגם קובע שם עיתים לתורה. ההוא, 
לא קוראים לו 'בן בית הכנסת'. אבל לבחור ישיבה קוראים 'בן ישיבה'. למה? כי כל החיים 
שלו הם בישיבה. זה לא רק מקום ללמוד, זה המקום שבו הוא חי, לומד, אוכל, ישן. זה המקום 
נוח ללמוד עם חברותות שעות  יותר  לו  זה לא רק היכי תימצי שיהיה  זה הבית שלו.  שלו, 

רבות ביום. 

כי להיות 'בן ישיבה', זאת צורה אחרת של בן אדם. זאת צורה של בנין דבקות בקב"ה, התפילה 
נראית אחרת, הלימוד נראה אחרת, האוכל נראה אחרת. כל המהות של ללמוד בישיבה זה 

שאתה חי בישיבה! לא שתהיה ח"ו 'סטודנט לתלמוד' רחמנא ליצלן, שבא, לומד והולך. 

נקרא  זה  לחזור.  נקרא  לא  זה  שיעור,  המגיד  שאמר  החידושים  כל  ועל  השיעור  על  לחזור 
לדקלם ואין בזה תועלת.  מה שבחור צריך לעשות זה להבין את מה שהמגיד שיעור אמר, 
הוא שואל שאלה, הבנת את השאלה? היא מציקה לך? אתה מזדהה עם השאלה? אם לא 

כנראה שלא הבנת אותה. תעמיק, תנסה להבין אותה. 

הכאב  את  מרגיעה  היא  לך?  מובנת  התשובה  השאלה,  על  תשובה  ענה  שיעור  כשהמגיד 
שכאבה השאלה? תבין מה התשובה ותבין איך היא מתרצת את השאלה. מה הסברא של 
הדברים, לא רק מה התוכן ומה אמר הראשון הזה או האחרון ההוא. כל בחור שעולה לישיבה 

גדולה צריך הרבה מאוד להשקיע כדי להבין אתה סברות בשיעור. 

לי  היתה  שליט"א.  פוברסקי  הגרב"ד  מרן  אצל  ללמוד  זכיתי  א',  בשיעור  למדתי  כשאני 
מחברת שרשמתי בצד אחד את מה שאני הבנתי לפני השיעור, ובצד שני את מה שהגרב"ד 
אמר בשיעור, איך הוא הבין, ברוב המקרים הוא אמר דברים אחרים, ולא כמו שאני הבנתי. 
אחר הצהרים הייתי הולך אליו לשאול למה הרב אמר ככה? מה רע בסברה הראשונה שאני 
הבנתי, איפה טעיתי? וכך הוא היה מסביר לי בכל פעם איפה הטעות שלי. כך לומדים להבין!  

------
חשוב לשמוע את השיעור דווקא מפיו של הרב, ולא מהקלטה או מתוך סיכומים כתובים. 
כשאתה שומע את הרב לאורך זמן, אתה חי לפי ההבנה שלו. אבל כשאתה קורא, בין אם זה 

בכתב ובין אם באוזן - זה שום דבר לא. זה בהבנה שלך, לא של הרב! 

המו"מ עם הרב זה מאוד חשוב לבנות בן ישיבה, בין בשיעור ובין בסדר, כל ישיבה לפי איך 
שזה מתנהל, זה מה שמקדם בחור, אתה נכנס לראש של הרב, וזה לא הוא כשלעצמו, הוא 
חוליה נוספת בשרשרת שמעבירה את מסורת מדור לדור. אבל אם אתה מגיע עם הסברות 

שלך בלי ללמוד איך אומרים סברה, זאת בעיה. 

פעם אמרתי איזה פשט ברמב"ם מסברא שלי, בפני מרן הגרא"מ שך. הוא אמר לי "אתה 
אומר סברא ולוקח את הרמב"ם לקרבן עבור הסברא שלך... במקום זה תלמד את הרמב"ם 
כמו שצריך ותיקח את הסברות שלך לקרבן עבור הרמב"ם...". מי שלומד לבד, לעולם לא 

ידע את התורה של הקב"ה, הוא ידע את התורה של עצמו עם הסברות שלו וההיגיון שלו".

)מתוך דברים שנאמרו ב'סדר הכנה' של ארגון 'דרשו', לעולים לישיבות גדולות(
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תקנה הרבה סוכריות
לאחד  אחד  שבת  בערב  פנה  זצ"ל,  פינקוס  שמשון  רבי  הגה"צ 
הגונה  כמות  ולרכוש  למכולת  ללכת  ממנו  וביקש  הקהילה  מבני 
לא  אמנם  הלה  לו.  סיפר  אופרוף",  מחר  כאן  "יש  סוכריות.  של 
עשה  אבל  הבקשה,  על  והתפלא  'אופרוף'  בקהילה  יש  למי  ידע 
באותו  זכה  האברכים  אחד  הדבר.  נודע  למחרת,  הרב.  כמצוות 
שבוע לסיים את הש"ס, והרב שידע על כך ביקש להיערך בהתאם. 
הוא הסתובב בינות לספסלים וחילק לכל אחד כמות של סוכריות, 
כדי שבסיום העלייה יזרקו על האברך כמנהג חתנים. בנוסף פתח 
בשירה שסחפה את כל הקהל, והם ניגשו בזה אחר זה לאחל 'מזל 
טוב' לבעל השמחה, וההתרגשות שעלתה לשיאים הדביקה את כל 
הציבור באהבת התורה ובכבודה. באופנים כאלה ועוד רבים כיוצא 
בהם, טבע הרב בתוככי הקהילה מושגים נעלים של שאיפות גדלות 
בתורה, כעידוד ומנוף רב עצמה להידמות לחכמי התורה ועמליה 
המוסיפים ומשלימים ידיעותיהם ומושגיהם בים התלמוד שאין לו 

סוף ותכלית.

כך מסוגל היה בפשטות לקדם פני אברך בן עליה צעיר שזה עתה 
חכמים  שבח  דברי  ברבים  אודותיו  ולדבר  בקהילה,  להתגורר  בא 
להיות  שעתיד  אחד  "הנה  רב.  שלל  כמוצא  בואו  על  השמחים 

להשתכר
מבית היין

מדורו של הרב אליעזר )לייזר( רוט
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שמעו   - בוגריו  וגם   - הצאן  וצעירי  חכם!"  תלמיד 
התורה  בשקידת  חיל  והוסיפו  תוכם  אל  והפנימו 

ובמאמציהם להתעלות בדרגתם עוד ועוד.

רק כך ניתן להבין את המעשה הבא:

הקהילה  בני  בפני  ברבים  שנשא  השיעורים  באחד 
צדדים  והעלה  פלונית  בקושיה  שמשון  ר'  התחבט 
לכאן ולכאן, אך כל אלו לא הניחו עדיין את דעתו. 
לבסוף פנה אל הציבור ואמר: "אני מבקש, שכל מי 
גם אם  לי,  ויאמר  יבוא   - שיידע תירוץ על הקושיה 

יהיה זה באמצע הלילה..."

כסבורים אתם שהשומעים קיבלו את דבריו כמליצה 
בעלמא, המבטאת כל מידת חומר הקושיה?

באותו ערב, או למחרת, בין השעות שתים לשלוש 
על  תירוץ  האברכים  אחד  של  במוחו  עלה  בלילה, 
ומשהפך  זצ"ל(.  חג'בי  יעקב  )הרב  קושיה  אותה 
העניין  את  ליישב  הדרך  זוהי  שאמנם  והחליט  בו 
המוקשה, לא היסס הלה בו ברגע לגשת לבנין 1509 
בשכונה ולהקיש בעדינות על דלת מעונו של הרב. 
לי  "יש  בשאלה.  הרב  אותו  קידם  רצונך?"  מה  "כן, 
אותו  שטח  ותכף  בשמחה,  האברך  הכריז  תירוץ", 

בפניו מהחל ועד כלה.

ר' שמשון הרהר קמעה ומצא שאמנם הצדק עמו. 
מאירות,  בפנים  היקר  לאברך  הגיב  מצוין",  "תירוץ 
לא  אך  הערכה.  של  ונשיקה  חיבוק  לו  והעניק 
הסתפק בכך אלא הוסיף להרעיף עליו כמה מילים 
לרבנית  לספר  רק  צריך  "עכשיו  עידוד:  של  חמות 

שלך - שיש לה בעל תלמיד חכם".

)מתוך 'ואוהביו כצאת השמש בגבורתו'(

חייבים ש'עם הארץ' 
יעבור על הספר

)בחיוך(  אמר  שליט"א  קנייבסקי  הגר"ח  מרן 
כל  הסוכות":  "שיח  הספר  את  שהוציא  לנכדו 
הארץ'  'עם  שגם  צורך  יש  לאור  שמוציאים  ספר 
לראות  כדי  הדפסתו,  לפני  בו  הכתוב  על  יעבור 
בא  כי  וסיפר,  העניין.  בהבנת  לטעות  אפשר  היכן 
הלכות"  "שונה  בספרו  כתוב  כי  והתלונן  אדם  אליו 
שמותר להתקלח בשבת, ואמרתי לו "הרי כתוב שם 
שאסור, ואיך אתה אומר שכתוב מותר", והסביר לי 
כי הבאתי בשם ספר מנוחה נכונה שאסור, וכתבתי 
שמרן החזון איש עבר על זה, הרי שמרן החזון איש 
כי  שלו?"  הטעות  ומה  זה.  פסק  עם  מסכים  אינו 
הספר הנ"ל מביא פסקים ממרן החזון איש וכתבתי 
שמרן החזון איש עבר על הפסקים שכתב, וכוונתי 
שעבר  חשב  והוא  ואישרם,  עליהם  שעבר  הייתה 

עליהם ולא הסכים. כזה דבר לא יכול הייתי לעלות 
על דעתי.

מרן  שליט"א:  הגר"ח  מרן  סיפר  אחרת  בהזדמנות 
החזון איש זצוק"ל מסר לי פעם את ההגדה של פסח 
שלו ושל אשתו שכבר היו ישנים והדפים התפרקו, 
שאמסור אותם לכורך. כאשר באתי לקחתם בחזרה 
א',  בכרך  יחד  ההגדות  ב'  את  כרך  הוא  כי  נוכחתי 
וכשתמהתי עליו התרעם, "אני רציתי לחסוך למרן 
החזון איש שלא יצטרך לשלם בעד ב' ספרים ובסוף 

עוד באים אלי בטענות"...

בעבר פורסם סיפור אבל לא אומת, עד ששמעו זאת 
מפי מרן הגר"ח )ופורסם בספר "מאחורי הפרגוד"(: 
שיתפלל  ממנו  לבקש  איש  החזון  למרן  הגיע  יהודי 
אני  זללה"ה:  מרן  לו  ואמר  החולה.  שלו  החמור  על 
מתפלל רק אם אני יודע את שם האמא תגיד לי מה 

שם אמו ואתפלל עליו...

)מתוך מוסף שבת קודש שמיני תשעג(

איזה טעם יש לאוכל
בספר "מעין בית השואבה" כותב המחבר, כי בשבת 
פרשת ויקהל פקודי שנת תר"צ, זכה לשבות בביתו 
של ה"חפץ חיים" זצ"ל, ובליל שבת שמע ממנו את 

הדרוש דלהלן:

כל  מחשבת  לפי  טעמו  השתנה  שהמן  אמרו  חז"ל 
איש ואיש, ויש לברר לפי זה איזה טעם היה למן אם 
לא היה האוכל, חושב שום מחשבה בשעת אכילתו?

מען  "אז   – חיים"  ה"חפץ  אמר  לכם"-  אגיד  "אני 
טרעכט נישט האט עס קיין טעם נישט )בלי מחשבה 

אין לו שום טעם(.

והמשיך ואמר: כל דבר רוחני מקבל טעם לפי ערך 
המחשבה, הלומד תורה ונותן דעתו על מה שלומד, 
זוכה  התורה,  דברי  את  להבין  במחשבתו  ומתעמק 
מברכים  ולפיכך  שבתורה,  המתיקות  את  להרגיש 
יום ביומי "והערב נא" על לימוד התורה. אבל  מידי 
בלי  בעלמא,  מילים  וממלמל  הספר  לפני  יושב  אם 
שום התעמקות המחשבה- אין ללימודו שום טעם. 

)מתוך מתוק האור – יציאת מצרים(

מהי הסיבה שיש הנאה 
מדיבורים בטלים 

בשעת הלימוד?
קוק  הגר"ד  מפי  ונכתבו  שנשמעו  והדרכות  עצות 
ו'(  סי'  פ"ז  שלמה  )אבן  בגר"א  מובא  שליט"א: 
בטלים  דברים  לדבר  התאוה  גודל  ענין  הלשון,  בזה 
וליצנות אף שאין בהם הנאת הגוף, מפני שבכל דבר 
אין  הרוח  וזה  ממרום,  רוח  לו  נותנים  עושה  שאדם 
לו מנוחה עד שיעשה עוד דברים כאלה, ובזה יש לו 
פ"ד  )אבות  וז"ש  בעבירה,  והן  במצוה  הן  רוח  נחת 
מ"ב( מצוה גוררת מצוה ועבירה גוררת עבירה. ולפי 
ערך גודל המצוה או העבירה, כן יגדל כח ההמשכה 
של הרוח הקדושה, ולהיפך בדברים בטלים וליצנות 
שהוא היפך התורה, והוא גדול מכל העבירות, וע"כ 
גדלה מאוד כח ההמשכה של רוח הטומאה וההנאה 

גדולה מכל העבירות. עכ"ל

יותר  האדם  שלומד  שככל  הגר"א,  בדברי  מבואר 
בעבור  גדול  יותר  לשכר  הוא  ראוי  כך  ולשם  תורה, 
יותר הנאה בעבירת ביטול  לו  הלימוד, כך מנגד יש 

תורה.

וביאור הענין הוא על פי משל, אם יש לאדם שונא 
גדול, שמרוב שנאתו אליו, רוצה הוא להזיק לו, איך 
שונא?,  לאותו  שיזיק  במה  ההנאה  גודל  את  נמדוד 
יותר  בחפצים  ויפגע  שיזיק  שככל  לומר  מסתבר 
הרעה  שמחתו  תגדל  כן  גם  כך  אויבו,  של  יקרים 

בנפילת אויבו.

ששורפת  שככל  העבירה,  הנאת  היא  זה  דרך  ועל 
היא כלים חשובים ויקרים יותר כך מתרבית הנאתה 

ושמחתה הקלוקלת. 

יותר  חכמים  בתלמידי  הרע  היצר  מתגרה  ולכן 
על  בדווקא  אינו  הרע  היצר  של  שסיפוקו  מכולן, 
גופא, אלא לשבור את הטוב שיש  מעשה העבירה 

כבר באדם.

מיני  בכל  תורה"  ל"בני  שיש  ההנאה  גודל  וזוהי 
יקר  היותר  הכלי  את  הם  ששורפים  בטלים,  דברים 
דיבורים  מדברים  אם  שכן  וכל  תורה,  תלמוד  של 
אסורים, שנוספת בכך הנאה שהרי פוגמים הם את 
שקלקולה  ונמצא  בתורה,  לעסוק  העתידה  הלשון 
כפול הוא גם בשעת מעשה וגם לאחר מעשה, ובזה 

נוסף בחומרת 

שהוא  תורה  תלמוד  של  יקר  היותר  הכלי  שבירת 
יסוד הנאת העבירה.

]הדברים נאמרו מפי מו"ר הגר"ד קוק שליט"א 
לתלמידו הרב חנן חי המאירי שליט"א[
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אחד מתלמידי הישיבה 
נכנס וביקש ברכה עבור 

אביו 
גדולים להיטיב, למרות  לא אחת התאמץ במאמצים 
שלא נתבקש. כאשר שמע על מישהו שנמצא בצער 
ומצוקה, נרתם למשימה גם כשלא נתבקש לכך. אחד 
אביו,  עבור  ברכה  וביקש  נכנס  הישיבה  מתלמידי 
שומע,  רבינו  דרכים.  בתאונת  ונפגע  לארה"ב  שנסע 
וכדרכו מתעניין ושואל פרטים, כדי להשתתף בצערו 
אגב,  כבדרך  הבחור  סיפר  הדברים  בתוך  ודאגתו. 
יוצא  הבחור  מכרים.  שם  לו  ואין  לבדו  נסע  שאביו 
מהחדר ורבינו, בלי שנתבקש, התקשר לידידיו באותה 
על  בו  שיטפלו  העסקנים  עם  שידברו  וביקש  העיר, 

הצד הטוב ביותר.

האברך טען שאשתו לא 
תאמין לו 

מבחינה  בישיבה  שהיו  הקשות  התקופות  באחת 
כלכלית, הוחלט באופן זמני לא לקבל אברכים חדשים 
לישיבה. אברכים רבים באו ולא התקבלו, כאשר כולם 
אחד  אברך  לישיבה.  להיכנס  ניתן  לא  שעכשיו  נענו 
ביקש להיכנס בכל זאת לרבינו, הוא טען שאי קבלתו 
תגרום לו בעיה בשלום ביתו, שכן אשתו יודעת שלמיר 
לביתו  יחזור  שאם  חושש  והוא  בקלות,  מתקבלים 
ויאמר שכרגע לא בוחנים כלל, היא לא תאמין לו והוא 
חושש שתביט עליו בעין לא טובה. שמע רבינו וקיבלו. 
מופלאת הייתה נשיאתו בעול עם זולתו, למרות היותו 
מנהיג של אלפי תלמידים, ומטבע הדברים היתה אוזנו 
כרויה לצרות רבות. למרות זאת, כל דבר ששמע לקח 

לתשומת ליבו וזכרו לפרטי פרטיו.

מדוע האריך כל כך 
בתפילתו? 

והיה  ל"ע,  חלתה  שאשתו  הישיבה  בוגר  אברך 

סיפר  שיתפלל,  מרבינו  לבקש  לפעם  מפעם  בא 
מחלתה  את  זוכר  שרבינו  להיווכח  מופתע  שהיה 
היה  כך  ממש.  פרטים  לפרטי  והתפתחויותיה 
בפרטיהם הפרטיים של מאות אברכים שביקשוהו 
בפנקס  השם  את  לרשום  מיהר  הוא  להתפלל. 
פה  בעל  זכר  דבר  של  שבסופו  למרות  מיוחד, 
עשרות רבות של שמות. הרה"ג רבי אברהם חשין, 
נזקק  שפעם  סיפר  רבינו,  של  הקרובים  מידידיו 
לדבר משהו עם רבינו, והיות שידע שרבינו אמור 
לדבר  התכונן  מסוימת,  חתונה  לשמחת  להגיע 
שמו"ע  באמצע  רבינו  עמד  כשהגיע  שם.  אתו 
והמתין. לפי  ורבי אברהם עמד בצד   , של מעריב 
בסוף  אוחז  כבר  שהוא  הבין  רבינו  של  הכריעות 
אברהם  ר'  חיכה  בסוף  אך  יגמור.  ותיכף  "מודים" 
את  רבינו  כשסיים  נוספת.  שעה  לרבע  קרוב 
כך  כל  האריך  מדוע  אברהם,  רבי  שאלו  תפילתו, 
הוא  מעריב  שבתפילת  רבינו  לו  ענה  בתפילתו? 
ממנו  שביקשו  והעניינים  החולים  כל  על  מתפלל 
רבות  עשרות  פה  בעל  זכר  כך  עליהם.  להתפלל 

של שמות…

לא רק שמות זכר, גם פרטי פרטים והתפתחויות 
לאורך זמן. לא רק שזכר אלא נשא את מצוקותיהם 
על לוח ליבו. ראו זאת כאשר לא אחת היה מבקש 
התפתחות  בכל  אותו  שיעדכנו  כך  על  ועומד 
באחת  טובות.  בשורות  כשיהיו  בפרט  שתהיה, 
נכנסו למעונו שתי נשים,  הפעמים ששהה בחו"ל 
ובקשו ממנו שיתפלל על צרה גדולה שיש להן כבר 
תקופה ארוכה. רבינו הגיב ואמר בכאב: "מה אוכל 
ספר  הוציא  ומיד  תהילים!",  יחד  נאמר  לעשות? 
של  לישועתן  בדבקות  להתפלל  והתחיל  תהילים 
הנשים  אחת  סיפרה  מחדרו  כשיצאו  נשים.  אותן 
יום  מידי  אומרת  היא  הזה,  הפרק  את  שבדיוק 
כמה  עד  לראות,  בעיניה  מופלא  והיה  לישועתה, 
נשא איתן בעול כאבו, עד שמשמים נפתח לו ספר 

התהלים בדיוק באותו פרק.

כשבאמצע הסדר נשפכה 
כוס היין 

הסדר.  בליל  בביתו  התארח  הישיבה  מבני  אחד 
על  הבחור  של  היין  כוס  נשפכה  הסדר  באמצע 
השולחן, דבר שגרם לאי נעימות. הוא התבייש מאד 
וביקש מחילה. לאחר מכן, בהמשך הסדר, ביקש שוב 
מקודם  אותך,  מבין  לא  "אני  רבינו:  לו  אמר  סליחה. 
נתת לנו ברכה ועכשיו אתה מבקש מחילה, הרי כתוב 
יין  בו  'כל בית שאין שופכים  )עירובין ס"ה.(:  בגמרא 

כמים, אינו רואה סימן ברכה'"…

 

הנשיקה לאדריכל 
שתוכניתו לא התקבלה

הישיבה  של  המדרש  בית  היכל  את  שתכננו  בעת 
אדריכל  של  שירותיו  את  הישיבה  שכרה  בברכפלד, 
שישרטט את דגם ארון הקודש. אותו אדריכל השקיע 
זמן רב ותכנן את ארון הקודש לפרטי פרטים. לבסוף 
שלא  הוחלט  הישיבה,  בהנהלת  התכנית  על  כשדנו 
להשתמש באותה תכנית. רבינו ברגישותו שלא לפגוע 
איתו  ודיבר  נשיקה  לו  ונתן  לו  קרא  אדריכל,  באותו 
בקירוב מיוחד, ובעדינות רבה מסר לו את ההחלטה, 
תוך שהוא נותן לו עבודה אחרת בבנין הישיבה החדש 

שנבנה בירושלים.

דרכו  זו  היתה  פעמי,  חד  סיפור  היה  לא  זה  סיפור 
לרצות את כולם, שלא יצא בעל מלאכה לא מרוצה, 
גם כשסבר שיש להעיר לו, היה עושה זאת בעדינות 

ובחיוך, שתמיד הוציא את האדם בהרגשה טובה.

אחד  זו!  בהתנהגותו  שמים  שם  קידש  כמה  עד 
רחוק  אדם  שהיה  בברכפלד,  הישיבה  בנין  ממהנדסי 
ולימים,  מדרך התורה רח"ל, התפעל מאד מהנהגתו, 
שמו  את  שיקחו  לו  והציעו  מהנדס  אותו  כשחלה 
לתפילה אצל רבנים, אמר שרק אצל אחד הוא מבקש 
שיזכירו אצלו את שמו, אצל הרב פינקל בירושלים…

)מתוך  הספר 'בכל נפשך'(

אוצרות 
ויהלומים 

5 יהלומים נוצצים מהליכותיו 
הנאצלות של ראש ישבת מיר  

הגאון רבי נתן צבי פינקל זצ"ל
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גזור ושמור

זמני
ייןהיום והלילה
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